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اقتصادی

در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت؛

بسته پیشنهادی وزارت صمت در زمینه رفع موانع 
تولید ارائه شد

در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت وزارت صنعت، معدن و تجارت گزارشی 
ش�امل پیش�نهادهای مدون ۲۸ ماده ای برای رفع موانع تولید ارائه کرد. محورهای 
اصلی این پیشنهادها که حاصل هم اندیشی و تعامل با ذی نفعان و دست اندرکاران 
بخش تولید است در پنج حوزه تامین مالی، مالیات، تامین اجتماعی، زیرساخت های 

تولید و کسب و کار تدوین شده که در جلسه مورد بحث و بررسی قرار گرفت.
به گزارش ایس��نا، آیت الله س��ید ابراهیم رئیسی یکشنبه ش��ب در جلسه ستاد هماهنگی 
اقتصادی دولت بر اهمیت رصد مستمر تمام ابعاد اقتصاد کلان همراه با تحلیل وضع موجود 
تاکید و خواستار اتخاذ سیاست های متناسب همراه با برنامه ریزی و اجرای هماهنگ و سریع 
در بخش های مختلف ش��د. رئیس جمهور با تاکید بر اهتمام جدی دولت برای تحقق عملی 
دیدگاه رهبر معظم انقلاب اسلامی در زمینه مانع زدایی از تولید و پشتیبانی ها، اظهار داشت: 
بس��ته پیش��نهادی وزارت صنعت، معدن و تجارت در این زمینه باید به س��رعت تصویب و 
اجرایی شود. در این جلسه همچنین گزارشی از روند افزایش فروش و صادرات نفت در دولت 

سیزدهم ارائه شد.

رییس سازمان توسعه تجارت:

صادرات سمند به روسیه متوقف شد
معاون وزیر صمت اظهار داش�ت: ما در صادرات به روس�یه سوابق خوبی حتی در 
حوزه خودرو داش�تیم، س�مند که در داخل کشور انتقاداتی به آن وارد است سابقه 

خوبی در صادرات داشت ولی متوقف شد.
به گزارش ایلنا، علیرضا پیمان پاک در مورد وضعیت صادرات به روس��یه اظهار کرد: ما در 
صادرات به روس��یه س��وابق خوبی حتی در حوزه خودرو داشتیم، سمند که در داخل کشور 
انتقاداتی به آن وارد است سابقه خوبی در صادرات داشت ولی متوقف شد. معاون وزیر صمت 
و رییس سازمان توسعه تجارت در ادامه بیان کرد: ما در هر حوزه ای در روسیه ورود کردیم، 
پذیرش از سمت طرف روسی بود. در حوزه های صنعت، محصولات کشاورزی، صنایع غذایی 

و پتروشیمی جایگاه خوبی داریم.

دبیر انجمن لوازم خانگی اعلام کرد؛

قاچاق سالانه ۸۰۰هزار دستگاه تلویزیون به کشور
دبیر انجمن لوازم خانگی با اش�اره به کاهش تولید تلویزیون، گفت: کل نیاز بازار 
ایران به تلویزیون ۲ میلیون و ۲۰۰ هزاردس�تگاه اس�ت که از این میزان، ۸۰۰ هزار 

دستگاه به صورت قاچاق وارد کشور می شود.
به گزارش مهر، بررس��ی وضعیت تولید محصولات صنعتی طی ۸ ماه ابتدایی س��ال جاری 
نشان می دهد که علی رغم رشد تولید اغلب محصولات لوازم خانگی، تولید تلویزیون با کاهش 
مواجه شده است. بر این اساس، تولید یخچال و فریزر ۷.۸ درصد و تولید ماشین لباسشویی 
۲۶.۸ درص��د در ای��ن بازه زمانی افزایش یافته با این حال تولی��د انواع تلویزیون کاهش ۴.۹ 
درصدی داش��ته اس��ت؛ به گونه ای که در ۸ ماه امسال حدود ۷۶۲ هزار انواع تلویزیون تولید 
شد در حالی که این رقم در مدت مشابه پارسال ۸۰۲ هزار دستگاه بود. در این رابطه عباس 
هاش��می دبیرکل انجمن صنایع لوازم خانگی ایران در گفت و گو با مهر اظهار کرد: بالا بودن 
میزان تلویزیون های قاچاق در بازار، وضعیت تولید را تحت الش��عاع قرار داده اس��ت چراکه با 
توج��ه به ذادق��ه مصرف کنندگان، تمایل به خرید کالای خارجی بین مردم زیاد اس��ت. وی 
افزود: طبق آماری که ارائه شده، سالانه حدود ۸۰۰ هزار دستگاه تلویزیون به صورت قاچاق 
وارد کش��ور می شود؛ این در حالیس��ت که کل نیاز بازار ایران به تلویزیون ۲ میلیون و ۲۰۰ 
هزار دس��تگاه است. هاش��می ادامه داد: در واقع از ۲.۲ میلیون دستگاهی که مورد نیاز است 
۸۰۰ هزار دس��تگاه یعنی معادل ۳۵ درصد نیاز کش��ور، از طریق قاچاق تأمین می شود. وی 
افزود: بالا بودن حجم قاچاق در بازار، تولید محصول ایرانی را به حاشیه می برد و تولیدکننده 
انگیزه خود را برای افزایش تولید از دست می دهد. بنابراین می توان گفت یکی از عمده دلایل 
کاه��ش تولید تلویزیون ایران��ی، بالا بودن حجم قاچاق این محصول اس��ت. دبیرکل انجمن 
صنایع لوازم خانگی ایران گفت: از س��ویی دیگر مش��کلات واحده��ای تولیدی و صنعتی در 
تأمین س��رمایه در گردش نیز مزید بر علت شده و تولید را تحت تأثیر قرار داده است. تلاش 
تولیدکنندگان این اس��ت که به اهداف تعیین شده در تولید لوازم خانگی برسند منتهی باید 

شرایط هم محیا باشد.

افزایش ۱۰ درصدی قیمت در بازار داخلی
عضو هی�ات مدیره انجمن ملی س�یب زمینی اظه�ار داش�ت: بارندگی های اخیر 

برداشت سیب زمینی را کاهش و قیمت آن را حدود ۱۰ درصد افزایش داده است.
محمدرحیم نیازی در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به افزایش قیمت سیب زمینی در هفته های 
اخیر، گفت: مرجوع شدن سیب زمینی تاثیری در خرید این محصول در بازار داخلی نگذاشته 
و میزان خرید این محصول را در بازار داخلی کاهش نداده اس��ت و حتی در هفته های اخیر 

شاهد افزایش 10 درصدی قیمت این محصول در بازارهای داخلی هستیم.
به گفته این فعال اقتصادی، بارندگی های اخیر در مناطق جنوبی کش��ور در برداش��ت این 
محصول تاثیر منفی گذاش��ته است. سیب زمینی طرح اس��تمرار در مناطق جنوبی جیرفت، 
منوجان و جنوب کرمان کش��ت شد که سیل های اخیر به این مزارع آسیب وارد کرده است. 
وقتی محصول کش��اورزی در یک منطقه آسیب ببیند از لحاظ روانی در بازار تاثیر می گذارد 
و قیمت ها بالاتر می روند. وی بابیان اینکه روند صادرات س��یب زمینی روان نیست، افزود: در 
حال حاضر صادرات سیب زمینی به ازبکستان متوقف شده است و این محصول به کشورهای 
عراق و آذربایجان  صادر می ش��ود. در مجموع هدف و اولویت تامین نیاز بازار داخلی اس��ت 
و اگر مازادی وجود داش��ته باش��د آن را صادر می کنیم. نیازی سلامت سیب زمینی داخلی را 
تایید کرد و خاطر نش��ان کرد: دیپلماسی اقتصادی ما ضعیف است و زمانی که روند صادرات 
برای محصولات ما دچار چالش می شود رایزن های بازرگانی و اقتصادی نمی توانند آنگونه که 
باید ورود کنند و مسائل پیش آمده را حل و فصل کنند. اما لازم است که معاون دیپلماسی 
اقتصادی وزیر امور خارجه برای حفظ بازارهای کش��ورهای همسایه باید بیشتر از پیش فعال 
باش��د. وی با بیان اینکه صادرات س��یب زمینی به صورت فله ای نیس��ت، گفت: س��یب زمینی 
مرغ��وب بع��د از جدا کردن خ��اک در غالب گونی های توری و شیش��ه ای 20 تا 30 کیلویی 
بس��ته بندی و به کش��ور عراق صادر می ش��وند. همچنین در این رابطه مصطفی دارایی نژاد با 
تاکید خبر گران ش��دن نرخ س��یب زمینی در میدان میوه و تره بار تهران، گفت: سیب زمینی 
در اس��تان های همدان، زنجان، کرمانش��اه، اردبیل کشت و کار می شود. در حال حاضر سیب 
زمینی نو جیرفت که به تازگی برداش��ت شده 10 درصد افزایش قیمت را تجربه کرده است.  
وی قیم��ت س��یب زمینی در میدان را کیلویی 7 هزار تا 9 ه��زار و 500 تومان عنوان کرد و 
افزود: روند توزیع س��یب زمینی در بازار کند ش��ده است و همین مسئله باعث افزایش قیمت 
این محصول شده است برنامه های برای افزایش توزیع در دستور کار داده ایم اما از آنجایی که 
بارندگی ها تا در هفته آینده نیز ادامه دارد پیش بینی می کنیم که قیمت سیب زمینی همچنان 
بالا بماند و کاهش نیابد. رییس اتحادیه بارفروش��ان با اش��اره به اف��ت 60 درصدی صادرات 
س��یب زمینی، افزود: سلامت سیب زمینی از سوی سازمان های ذی صلاح تایید شده است. در 

حال حاضر باید به فکر تامین نیاز بازار داخلی باشیم سپس به صادرات بیاندیشیم.

پیشنهاد تهاتر میان تهران و برازیلیا
معاون وزیر و رییس کل س��ازمان توس��عه تجارت ایران در دیدار با لودمار گونسالوس دی 
آگیارنتو، سفیر جمهوری فدراتیو برزیل و هیات همراه با برشمردن ظرفیت های بالقوه همکاری 
در زمینه های معدن، پتروش��یمی، صنایع پزشکی، صنایع کش��اورزی، صنایع ماشین سازی، 
خودروسازی و کشت فراسرزمینی بر تقویت همکاری های بیش از پیش تاکید کرد. به گزارش 
سازمان توسعه تجارت ایران، علیرضا پیمان پاک در دیدار با سفیر برزیل با اشاره به زمینه های 
توسعه تجارت با کشور برزیل به عنوان مهمترین کشور در منطقه امریکای لاتین و به عنوان 
یک بازار هدف دارای پتانس��یل بالا برای توسعه همکاری های تجاری، این کشور را به عنوان 
یکی از کش��ورهای هدف و مقاصد صادراتی ایران برش��مرد. معاون وزیر و رئیس کل سازمان 
توس��عه تجارت ایران با اش��اره به توجه جدی دولت درخصوص توس��عه تجارت با کشورهای 
منطق��ه امری��کای لاتین به خصوص برزیل ابراز امیدواری کرد با تنوع بخش��ی به محصولات 
صادراتی روابط تجاری فی مابین در راستای تعمیق هرچه بیشتر پیش برود. پیمان پاک ضمن 
اشاره به فرصت های خوب تجاری دوجانبه در خصوص مهیا بودن زمینه برای واردات خوراک 
دام از برزیل و امکان فرآوری و صادرات مجدد به کش��ورهای اطراف و منطقه، به فرصت های 

پیش رو در زمینه تامین خوراک دام برای واحدهای جدید اشاره کرد.

عضو کمیس�یون صنایع مجلس اظهار داشت: 
در پاسخ به کسانی که می گویند زمان مناسبی 
برای استیضاح وزیر صمت نیست می گویم ظلم 

زمان بردار نیست و به مردم ظلم می شود.
ب��ه گزارش خبرن��گار اقتصادی ایلن��ا، بیش از 2۴ 
نماینده مجلس که چند نماینده از کمیسیون صنایع 
و معادن را هم ش��امل می ش��ود طرح استیضاح وزیر 
صم��ت را کلید زده اند. ب��ا این حال هیئت رییس��ه 
مجلس از اعلام وصول این درخواست اجتناب می کند 
و به دنبال تعامل با نمایندگان است تا در اولین سال 
حضور دولت س��یزدهم، فاطمی امین سومین وزیری 
نباش��د که نمایندگان خانه ملت قصد استیضاح او را 

دارند. 
این درحالی اس��ت که بس��یاری انتظ��ار همراهی 
بیش��تری بین دولت و مجلس دوره جاری را داشتند، 
دولت و مجلسی که هم س��ویی سیاسی دارند انتظار 
نمی رفت که در این مدت چندماهه که از رای اعتماد 
به وزرا می گذرد ش��اهد طرح اس��تیضاح سه وزیر از 
جمله وزیر صمت باش��یم. نمایندگانی که اس��تیضاح 
فاطمی امی��ن را پیش می برند دلیل اصلی خواس��ته 
خ��ود را ح��ول دو موضوع اساس��ی معرفی می کنند: 
قیم��ت و کیفیت خودرو و همچنی��ن نحوه واگذاری 
و نظ��ارت بر بهره برداری از معادن. با این حال به نظر 
می رسد که این حوزه خودرو است که این نمایندگان 
را نس��بت به تصمیمات وزارت صمت دولت سیزدهم 

مردد کرده است. 
از س��ویی دیگر وزیر صمت این استیضاح را جدی 
نمی دان��د، او پیش از این به خبرنگار ایلنا، در پاس��خ 
به س��والی در مورد استیضاح گفته بود: »این بحث ها 
جدی نیست.« اظهارنظری که موجب گلایه لطف الله 
سیاهکلی، نماینده قزوین و عضو کمیسیون صنایع و 
معادن شد و در نطق خود در صحن علنی مجلس این 
جمله را به »از خود مطمئن بودن« فاطمی امین تعبیر 
کرد و از نمایندگان درخواس��ت کرد که »اگر واقعا به 
قیمت جدید خودرو معترض هس��تید، اس��تیضاح را 

امضا کنید.«
ایلن��ا در همین ب��اره با لطف الله س��یاهکلی ، طراح 
استیضاح وزیر صمت گفت وگو کرده است. سیاهکلی 
می گوید مسیری که فاطمی امین می رود همان مسیر 
وزرای قبلی اس��ت و جز اجحاف به مصرف کنندگان 
به نتیجه دیگری نخواهد رس��ید. ب��ا این حال تاکید 
می کند که اگر قیمت خودرو به حالت قبلی بازگردد، 

استیضاح را پس می گیرند. 
ظلم زمان بردار نیست!

س��یاهکلی در این رابطه به خبرنگار اقتصادی ایلنا 
گفت: علت درخواس��ت اس��تیضاح ما ک��ه من طراح 
آن بودم دو موضوع اس��ت ک��ه اولین آن افزایش 1۸ 
درص��دی قیمت خودرو اس��ت که آن ه��م در عمل 
بیش��تر اس��ت. ما این افزایش قیمت را قبول نداریم 
چراکه غیرکارشناس��ی است و مس��ئله ای را هم حل 
نمی کن��د. موضوع دوم هم نحوه واگ��ذاری و نظارت 

بر معادن اس��ت که آن هم مشکلات زیادی دارد. این 
دو سوال باعث شده که ما درخواست استیضاح برای 

وزیر صمت داشته باشیم. 
وی اف��زود: موضوع دوم که نحوه واگذاری و نظارت 
بر بهره برداری معادن اس��ت به این علت مطرح شده 
ک��ه معادن باید به مناطق برگردند. نحوه بهره برداری 
و میزان باری که جابجا می کنند، غیراستاندارد است. 
جاده های روس��تایی را از بین می برند و روستاییان را 
ناراضی می کنند و موجب اذیت و آزار روس��تاییان و 
همسایگان می شوند. ضمن اینکه ما باید معدن کاران 
را به برداشت تشویق کنیم اما برداشت باید درست و 
استاندارد باش��د و موجب اذیت و آزار دیگران نشود. 
نباید در مناطق تخریب صورت بگیرد، متاسفانه شاهد 
هستیم که تعدادی از معدن کاران به این مسئله توجه 
نمی کنند.  سیاهکلی تصریح کرد: آقای فاطمی امین 
در رابطه با خودرو تنها قیمت را گران کرده است. ما 
نمی توانیم عملکرد ایش��ان را زیر سوال ببریم چراکه 
تازه روی کار آمده، ما هم منصفانه عمل کرده و راجع 
به عملکرد ایش��ان بحث نمی کنی��م بلکه می گوییم 
بر اس��اس چه ادله ای حتی برخلاف نظر کمیس��یون 
صنای��ع قیمت را افزایش داده اس��ت؟ حتی دولت از 
این افزایش قیمت ناراضی اس��ت. تولیدکننده هم آن 
را کافی نمی داند و توقع دارد قیمت بیشتر گران شود 
و ناراضی اس��ت. مصرف کننده هم که ناراضی اس��ت. 
در سیس��تمی که هم دولت، ه��م تولیدکننده و هم 

مصرف کننده ناراضی هستند ما چرا قیمت را افزایش 
داده ایم؟ چه کسی از این افزایش قیمت رضایت دارد 
غیر اینکه بگوییم مافیای خودرو سواستفاده می کنند. 
عضو کمیس��یون صنایع مجلس گف��ت: اینکه زمان 
زیادی از روی کار آمدن وزیر نمی گذرد درس��ت؛ اما 
زمانی این حرف درست اس��ت که بخواهیم عملکرد 
ایش��ان را ارزیابی کنیم اما این کار را انجام نمی دهیم 
بلکه می گویی��م در مورد قیمت خودرو به مردم ظلم 
می شود. نمی توانیم بگوییم الان ظلم را تحمل کرده و 
6 ماه بعد به آن رسیدگی می کنیم. ما عملکرد وزیر را 
بررسی نمی کنیم بلکه می گوییم چرا به این ظلم تن 
دادی��د؟ چرا قیمت خودرو را به ناحق افزایش دادید ؟ 
پس در پاس��خ به کسانی که می گویند زمان مناسبی 
برای اس��تیضاح وزیر نیست می گویم ظلم زمان بردار 
نیس��ت و به مردم ظلم می ش��ود. اگر وزیر قیمت را 
برگرداند و با کمیس��یون در اینباره به بحث بنشیند، 

ما هم استیضاح را برمی داریم. 
وی همچنین خاطرنشان کرد: من استیضاح را صرفا 
به دلیل ظلمی که به مردم روا داش��ته ش��ده مطرح 

کردم و مساله اساسی هم موضوع خودرو است. 
در مورد سازمان استاندارد هم ورود می کنیم

وی در پاسخ به س��والی در مورد تصادف بهبهان و 
عمل نک��ردن ایربگ هیچ یک از 59 خودروی درگیر 
تصادف متذکر شد: مجلس در مورد سازمان استاندارد 
هم حتما ورود خواهد کرد. تخلف سازمان استاندارد 

در م��ورد اینکه به وظیفه خ��ود عمل نکرده و ایربگ  
هیچ یک از خودروهای درگیر تصادف کار نکرده باید 
بررسی ش��ود. ولی خودروساز پول امکاناتی را گرفته 
که ارائه نداده است. سازمان استاندارد وظیفه نظارتی 
خ��ود را انجام نداده اما جرمی که خودروس��از انجام 
داده خیلی بزرگ تر بوده اس��ت. چرا کم فروشی کرده 
و غش در معامله داش��ته است؟ چرا پول خدمتی که 
درکار نبوده اس��ت را گرفت��ه؟ همین را در میلیون ها 
خ��ودرو ضرب کنید تا ببینید چه مقدار سواس��تفاده 

صورت گرفته است.  
س��یاهکلی اضافه کرد: از همین جهت ما می گوییم 
خودروس��ازی باید مورد بازنگری ق��رار بگیرد. دولت 
باید دس��ت از س��ر خودروس��از بردارد و اجازه دهد 
رقابت شکل بگیرد. اگر این اتفاق بیافتد خود ساختار 
تعدیل می ش��ود ولی وقتی ما انحصار ایجاد می کنیم، 
دولت دخالت می کند و دو خودروس��از متولی خودرو 
می شوند، همین می شود. وضع بدتر از این هم است، 
خیلی از موارد مشخص نمی شود ، یک مورد در تصادف 
مشخص شده است. خودروی درست با قیمت مناسب 
به مش��تری ندادیم؛ قیمت گزاف و کیفیت نازل بوده 
و این ظلم است، تازه قیمت را هم افزایش می دهیم. 
این کاری است که آقای وزیر کرده، من معتقدم این 

نوع مدیریت باید در گینس ثبت شود.
خودروسازان آمار غلط می دهند

وی همچنی��ن در پاس��خ ب��ه این س��وال که نحوه 
افزایش قیمت که از طریق س��تاد تنظیم بازار و کنار 
رفتن ش��ورای رقابت بوده را چگونه ارزیابی می کند، 
بیان کرد: تصمیم چه در شورای رقابت و چه در ستاد 
تنظیم بازار تحت تاثیر آمار غلط خودروس��ازان بوده 
اس��ت. در گذش��ته هم تصمیم می گرفتند، الان هم 
غلط تصمیم می گیرند. خودروساز در هر دو مورد نظر 
خود را به هیئت های تصمیم گیر تحمیل کرده است. 

بنابراین هر دو غلط بوده است.
نماینده ش��هر قزوین در مجلس شورای اسلامی در 
پایان خاطرنشان س��اخت: من به وزیر صمت توصیه 
می کن��م که از نظ��رات علمی بهره بیش��تری بگیرد. 
جمع قاب��ل توجه��ی از متخصصین در کمیس��یون 
صنایع مجلس حضور دارند و کمیسیون بسیار خوبی 
است، از این ظرفیت استفاده کند، نظرات کارشناسی 
در م��ورد عواق��ب کار بگیرد. برای چ��ه قیمت را بالا 
می بری��م؟ برای اینکه تولید مقرون به صرفه ش��ده و 
کیفی��ت افزایش یابد، خب این اتفاق رخ نمی دهد. این 
تصمیم که هرچند س��ال یک ب��ار رخ داده اما کیفیت 
افزایش نیافته اس��ت. مگر چند بار باید از یک س��وراخ 
گزیده ش��ویم؟ چند س��ال و چند بار گول آمار و اعداد 
غلط خودروساز را بخوریم و مردم را دچار مشکل کنیم و 
در نهایت هم به نتیجه نرسیم؟ این مسیر را وزرای قبل 
از آقای فاطمی امین هم رفتند،  ایش��ان تصمیم جدید 
نگرفتند و فقط همان مسیر دیگران را می روند. اگر آنها 
توانس��تند مشکل را حل کنند ش��ما هم بروید، اما اگر 

نتوانستند چرا دوباره مسیر رفته را می روید؟ 

رئیس اتاق اصناف ایران با بیان اینکه در گذش�ته معاملات تامین 
کننده و توزیع کننده به صورت اعتباری بود اما با دشوار شدن شرایط 
اقتصادی، این معاملات پولی و مالی شد، گفت: این شرایط موجب شد 
تعداد زیادی از توزیع کنندگان از صحنه کار خارج رانده شوند و حالا 
حتی برخی از تولیدکنندگان به ویژه در حوزه لوازم خانگی با تزریق 
قطره چکانی کالا در فروشگاه های زنجیره ای خودشان عناصر توزیع 

کننده صنفی را عملا از صحنه رقابت خارج می کنند.
به گزارش ایسنا، سعید ممبینی در یازدهمین اجلاس هفتمین دوره هیات 
نمایندگان اتاق اصناف ایران،  اظهار کرد: شرایط اقتصادی در دو دهه اخیر، 
در دنیا تغییر کرده و عموما تحت تاثیر فناوری، محیط کسب و کار متحول 
شده است و شاهد ظهور کسب و کارهای نوین نیز هستیم. این تحولات از دو 
منظر قابل توجه بوده است. در تمامی دنیا، دولت ها از جمله دولت چین به 
دنبال حفظ سهم خود از تجارت جهانی بوده اند و کسب و کارها نیز به دنبال 

حضور بیشتر در بازار با توجه به شرایط رقابتی جدید بوده اند.
وی افزود: در کشور ما علی رغم فشارهای جانبی از جمله تحریم ها، انگیزه 
فعالیت وجود داشت. در همه برنامه ها نیز، استفاده از ظرفیت بخش خصوصی 
و حمایت از اصناف دیده شد، اما در عمل چنین اتفاقی رقم نخورد. ضمن این 
که کسب وکارها هم با توجه به شرایط سختی که داشته اند، نتوانستند توسعه 
داشته باشند. در سه سال اخیر، علاوه بر تشدید تحریمها، گرانی، تورم، رکود، 
کاهش ارزش پول ملی و گاها تصمیمات لحظه ای و غیرکارشناسانه موجب 
شد که کسب و کارها به ویژه کسب و کارهای خرد که عموما اصناف در این 

دسته قرار می گیرند، آسیب زیادی ببینند.
وی ب��ا  تاکید بر اینکه افت س��رمایه گذاری بنگاه ها و کاهش اش��تغال، 
محدویت واردات، فساد در زمینه تامین، بیماری کرونا و… عملا شرایط را به 
گونه ای تغییر داد که با شروع کار هیات رئیسه دور هفتم اتاق اصناف ایران، 

بحران هایی مثل صف های طولانی، کمبود عرضه کالا و … ایجاد شد. گاهی 
این مشکلات به پای عناصر خرده فروش نوشته شده بود، تصریح کرد: اما با 
جلسات متعدد و روشن گری هایی که انجام دادیم، حالا نهادها متوجه شده اند 

تامین نقش اصلی در این مشکلات را داشته است.
ممبینی گفت: این مشکلات نحوه همکاری تامین کننده و توزیع کننده را 
تغییر داده است. در گذشته معاملات تامین کننده و توزیع کننده به صورت 
اعتباری بود اما با دش��وار شدن شرایط اقتصادی، این معاملات پولی و مالی 
شد. این شرایط موجب شد تعداد زیادی از توزیع کنندگان از صحنه کار خارج 
رانده شوند و حالا حتی برخی از تولیدکنندگان به ویژه در حوزه لوازم خانگی 
با تزریق قطره چکانی کالا در فروشگاه های زنجیره ای خودشان عناصر توزیع 

کننده صنفی را عملا از صحنه رقابت خارج می کنند.
در برابر خسارات کرونا از اصناف حمایت نشد

رئیس اتاق اصناف ایران در خصوص تاثیر بیماری کرونا بر کسب و کارها 
نیز گفت: با شیوع بیماری کرونا نخستین اتفاقی که افتاد، ایجاد محدودیت 
برای کس��ب و کارها بود که بعضا هم طولانی مدت شد و در ادامه اصناف با 

کاهش تردد ها، معاملات و ارتباطات اجتماعی نیز مجددا آسیب دیدند. اما 
با وجود همکاری اصناف در کنترل بیماری کرونا، حمایت مناسبی از اصناف 
آسیب دیده نکردند. وی خاطر نشان کرد: بنابر نامه سوم شهریور ۱۴۰۰ وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی، در یک سال گذشته، جمعیت شاغل کشور حدود 
۱.۵ میلیون نفر کاهش داشته است. بیش از ۸۰ درصد از این افراد، از بخش 
خصوصی، بنگاه های خرد و کوچک بوده اند. عموما اصناف در این دسته بندی 
قرار می گیرند. بر اساس این گزارش با توجه به سیاست های حمایتی دولت، 
۲۳۵ هزار میلیارد ریال منابع برای مش��اغل آسیب دیده در نظر گرفته شد 
که فقط ۴۰ درصد آن یعنی۹۰ هزار میلیارد ریال به کسب و کارهای آسیب 
دیده با ۳۹۱ هزار بنگاه تخصیص داده ش��د و تامین شد. علل عدم استقبال 
اصناف از این تسهیلات متعدد است. اصناف از دسته افرادی هستند که وقتی 
تسهیلاتی می گیرند به دنبال بازپرداخت دیون خود هستند و با توجه به این 
که اس��تمهالی مناسب برای بازپرداخت در نظر گرفته نشد آن ها هم از این 
تسهیلات استقبال نکردند. علاوه بر این، سود بالا و فرایند دشوار و پیچیده 

برای تضامین نیز بسیار موثر بود.
رئیس اتاق اصناف ایران همچنین درباره بازرس��ی اصناف اظهار کرد: علی 
رغم کم لطفی سازمان مدیریت، با تامین اعتبار از ناحیه تشکل ها، بازرسان 
اصناف به کار خود ادامه می دهند. تعداد زیادی از این بازرسان علاوه بر کنترل 
بازار و گرانی بر رعایت پروتکل های بهداشتی نظارت داشتند و در این راستا 
افرادی بیمار شده یا جان خود را از دست دادند. برای ادامه یافتن این روند از 
وزیر دادگستری می خواهیم که با ارائه اطلاعات از بازخورد پرونده هایی که 
از سوی بازرسان اصناف به تعزیرات حکومتی ارائه می شود، ما را یاری کند 
تا بتوانیم روند بازرس��ی را بهبود بخشیم و مطالباتمان را از طریق دولت پی 
گیریم. همچنین پیشنهاد می کنیم که از ظرفیت و نظرات تخصصی اتحادیه 

ها در امر رسیدگی به پرونده ها استفاده بیشتری شود.

تزریق قطره چکانی کالا، به ویژه لوازم خانگی

ظلم زمان بردار نیست 
طراح استیضاح وزیر صمت:

 چرا »فاطمی امین« استیضاح می شود؟ 

صفری اعلام کرد؛

برنامه گسترده برای صادرات به چین 
۵۰ درصد کیوی تولیدی در داخل مصرف می شود

 تکذیب آلوده بودن سیب های قرمز

مع�اون اقتص�ادی وزارت ام�ور خارجه گف�ت: هیئتی از 
ازبکس�تان به ایران می آید و به چابهار ب�ه عنوان یکی از 
مکان هایی که برای ایجاد انبار و دپوی کالا و نیز صادرات و 

واردات استفاده می شود، خواهند رفت.
ب��ه گزارش مهر، مه��دی صفری معاون اقتص��ادی وزارت امور 
خارجه در گفتگویی با اش��اره به برگزاری جلسه ستاد هماهنگی 
روابط اقتصادی خارجی با موضوع مناطق آزاد تصریح کرد: امروز 
درباره بررس��ی سرمایه گذاری در مناطق آزاد و بررسی مشکلات 
و اینک��ه چگونه می توان به رفع چالش ها کمک کرد نشس��تی با 

»سعید محمد« رئیس مناطق آزاد کشور برگزار کردیم.
وی اف��زود: مناط��ق آزاد می توان��د برای ما منب��ع ارزی بالایی در جهت صادرات و تولی��د و صدور خدمات 
مهندسی به شمار رود و سعید محمد گزارشی از سرمایه گذاری و موانع و چالش ها و همچنین امتیازاتی که 

این مناطق دارد ارائه داد و ارگان های مختلف نیز نظرات خود را ارائه دادند.
معاون اقتصادی وزارت امور خارجه گفت: مش��کل اساس��ی این است که بس��یاری از قوانین مناطق آزاد ما 
مخدوش ش��ده است و تش��ویقی اس��ت برای افرادی که در خارج زندگی می کنند، تا در این مناطق سرمایه 
گذاری کنند. مناطق آزاد ما در جهت واردات بود الان فش��ارمان در این جهت اس��ت که تولید در این مناطق 

انجام شود و آن تولید را صادر کنیم، نه اینکه آن را وارد کشور کنیم.
صفری تصریح کرد: در مناطق آزاد بر اساس گزارش سعید محمد اقدامات خوبی در این زمینه و به موازات 

آن در وزارت امور خارجه گام های خوبی برداشته شده است.
وی با تاکید بر اینکه اولویت ما همکاری با کشورهای همسایه است، گفت: هفت کشور غیر همسایه از اهداف 
ما محسوب می شود به خصوص اینکه مناطق مشترک آزاد داشته باشند، اما ما باید شرکت های مشترک با این 
کشورها درست کنیم و طرفین می توانند افراد خود را در جهت فعالیت بیاورند، تکنولوژی و ماشین آلات برای 

ماست، تولیدی که می شود به جای اینکه ما مستقیم به آن کشور صادر کنیم از آن مناطق صادر می کنیم.
معاون اقتصادی وزارت امور خارجه تصریح کرد: اغلب کشورها به دنبال خودکفایی هستند و خودشان تمایل 

به تولید کالا دارند و می گویند اگر می خواهید صادراتی انجام دهید باید در کشور ما حضور داشته باشید.

عض�و هیات مدیره اتحادیه باغداران خاطر نش�ان کرد: 
ماده س�فید رنگی که بعد از تراش�یدن سیب قرمز خارج 
می شود سم نیست و طبیعت این میوه چنین است و سیب 
برای ماندگاری خود این لایه را تولید می کند و در آلو سیاه 
نیز این ماده س�فید ایجاد می شود پخش چنین فیلم های 

باهدف ضربه زدن به تولید داخلی منتشر می شود.
مجتبی ش��ادلو در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایلنا، با بیان 
اینکه وضعی��ت صادرات کیوی روان نیس��ت، گفت: کیوی جزو 
محصولات ارگانیک ایران محس��وب می ش��ود و در پروسه تولید 

سم چندانی به آن زده نمی شود. باید بگویم که آفت شپشک توت در استان های شمالی دیده نشده است.
وی با بیان اینکه بعد از پس فرستادن محصول میزان خرید کیوی در داخل کشور کاهش پیدا کرده است، 
گفت: این ذهنیت برای مردم ایجاد ش��ده که با خوردن کیوی س��م وارد بدن خود می کنند اما این نکته را در 
نظر داشته باشید که شرایط اقلیمی و دسترسی به آفتاب مناسب باعث شده است که کیفیت محصولات باغی 
در کش��ور بالا و س��لامت آنها تضمین شود. در فضای مرطوب قارچ رش��د می کند این در حالیست که عموم 

محصولات باغی در ارتفاعات زاگرس و البرز تولید می شوند مناطقی که خشک و خنک هستند.
این فعال اقتصادی با اش��اره به ۲ دهه صادرات محصولات جالیزی و صیفی جات به روس��یه، گفت: بعد از 
مرجوع ش��دن محموله ها معاونت بازرگانی وزارت خارجه باید با جدیت در این زمینه ورود و مس��ائل را حل و 

فصل می کرد اما متاسفانه این وزارتخانه چندان به وظایف خود عمل نمی کند.
وی با اش��اره به بالا بودن ضایعات محصولات باغی، خاطر نشان کرد: محصولات باغی زود فساد می شوند از 
این رو باغدار برای اینکه محصول روی دست اش نماند آن را زیر قیمت تولید عرضه می کند. تولید محصولات 
باغی بیش از نیاز داخلی اس��ت و ما چاره ای نداریم جز اینکه محدودیت های بازارهای صادراتی خود را هموار 

کنیم.
شادلو میزان تولید کیوی در سال جاری را حدود ۳۷۰ هزار تن عنوان کرد و افزود: ۱۳هزار هکتار از باغات 
نواز خزری کش��ور به تولید کیوی اختصاص داده ش��ده است. بیشترین کیوی و مرغوب ترین کیوی در استان 

گیلان تولید می شود.


